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ایران در میدان مقاومت 
همواره در کنار ملت سوریه 

خواهد بود
رئیس مجلس شورای اسلامی در دیدار با وزیر امور 
خارجه سوریه تاکید کرد: جمهوری اسلامی ایران 
در میدان مقاومت و عرصه های مختلف سیاســی 
همواره در کنار ملت ســوریه بــوده و در آینده نیز بر 
حمایت های خود ادامه می دهــد و در نهایت ملت 
ســوریه، پیروز این میدان خواهنــد بود. ولید معلم، 
وزیر امور خارجه سوریه امروز )یکشنبه 12 دی ماه( 
با علی لاریجانی رئیس مجلس شــورای اســلامی 

دیدار و گفت وگو کرد.
لاریجانــی در ابتــدای ایــن دیدار ضمــن تبریک 
پیروزی های دولت، ارتش و مردم سوریه در مبارزه 
با تروریســت ها و آزادســازی شــهر حلــب گفت: 
پیروزی های به دســت آمده نشان دهنده مقاومت 
و پایداری مردم، نیروهای مقاومت و ارتش ســوریه 
است که در نهایت به شکست تروریست ها انجامید 
و در حال حاضر شرایط خوبی برای بازگرداندن ثبات 
و امنیت سوریه فراهم شــده است. رئیس مجلس 
شــورای اســلامی با مهــم ارزیابی کــردن راه حل 
سیاسی بر مبنای گفتگوی سوری- سوری افزود: 
ســوریه در خط مقدم مقاومت در برابر تروریســم و 
صهیونیسم اســت و از نظر سیاسی رفتار رهبری و 
حکومت ســوریه برای حل سیاسی بحران، بسیار 

سنجیده بوده است.
وی حضور تروریست های داعش و جبهه النصره در 
سوریه را در تعارض با صلح و امنیت سوریه و منطقه 
خواند. لاریجانی با اشاره به اهمیت مذاکرات صلح 
گفت: این مذاکرات برای رسیدن به ثبات و امنیت 
پایدار ســوریه باشد. وی افزود: جمهوری اسلامی 
ایران، ســوریه و روســیه می توانند با برنامه ریزی و 
وحدت رویه، در این راستا گام های مهمی بردارند. 
وی خاطر نشــان کرد: ضرورت مقابله با تروریسم، 
تمرکــز بر راه حل سیاســی و توجه به ابعاد انســانی 

تحولات سوریه حائز اهمیت است.
رئیس مجلس شــورای اســلامی با مهــم ارزیابی 
کردن اجلاس آســتانه – قزاقستان- آن را اقدامی 
برای دســتیابی به راه حل سیاسی و صلح پایدار در 
سوریه خواند. لاریجانی همچنین بر ضرورت کنترل 
مرزهای سوریه و ضرورت تعهد در جلوگیری از تردد 
تروریســت ها تأکید کــرد. رئیس مجلس شــورای 
اسلامی افزود: جمهوری اسلامی ایران در میدان 
مقاومت و عرصه های مختلف سیاســی همواره در 
کنار ملت سوریه بوده و در آینده نیز بر حمایت های 
خود ادامه می دهد و در نهایت ملت ســوریه، پیروز 

این میدان خواهند بود.
وزیر امور خارجه سوریه نیز با اشاره به پیروزی های 
اخیر گفت: پیروزی حلب، پیروزی مشترک همه ما 
علیه تروریسم و نشــان دهنده عظمت و توانمندی 
محــور مقاومــت و اهمیت ایــن محــور در مبارزه 
بــا تروریســم اســت. وی افزود: بایــد تلاش های 
گســترده ای در سطح جهان اســلام و کشورهای 
منطقه برای مقابله با گروه های تروریستی در منطقه 
از طریق وحدت بین مســلمانان صورت گیرد. وزیر 
امور خارجه ســوریه در پایان این دیدار با اشــاره به 
نقش و جایــگاه مهم جمهوری اســلامی ایران در 
منطقــه، از حمایت های ایران و روســیه از دولت و 
ملت ســوریه در مســیر مبارزه با تروریســم، تقدیر و 
تشــکر نمود و بــر ضرورت هماهنگــی و همکاری 
بیشتر در این زمینه تأکید کرد. ولید معلم افزود: اگر 
اراده ی جدی بین المللی در مبارزه با تروریسم وجود 
داشته باشد، در کمتر از یک سال ریشه تروریسم در 

سوریه خشکانده خواهد شد.

فیلتلگرامینگ
دبیر کارگروه تعیین مصادیق محتوای مجرمانه از تصویب فیلترینگ تلگرام در 4 ماه گذشته خبر داد

فیلترینــگ تلگــرام موضوعی اســت که هــر از گاهــی تیتر یک 
 
ً
روزنامه ها و خبرگزاری ها را به خود اختصاص می دهد. اما ظاهرا

اختلاف نظر بر ســر  این موضوع زیــاد مطرح بوده چون با وجود 
اینکه مدت زیادی از طرح آن می گذرد هنوز تصمیمی درباره آن 
گرفته نشده است. شاید یکی از دلایل این تأخیر میزان استقبال 
مردم از این شبکه اجتماعی است. پیش از طرح فیلترینگ، بحث 
انتقال سرورهای این شرکت به داخل کشور مطرح شد که آن هم 
به بن بســت خورد. یکی از تصمیم گیرندگان فیلترینگ، کارگروه 
تعیین مصادیق محتوای مجرمانه است که در سال 1388 تأسیس 
شــد.  عبدالصمد خرم آبادی، دبیر این کارگروه هفته گذشته در 
گفت وگویی تفصیلی شرکت کرد و در خصوص ضرورت راه اندازی 
شــبکه های بومی توضیحاتی ارائه داد. وی با ذکر موانع موجود 
بر ســر راه تشکیل شــبکه های اجتماعی به کســب استقلال در 
فضای مجازی اشاره کرد و از دولت و مسئولین امر خواست تمام 
تلاش شــان را برای نیل به این هدف به کار گیرند. در ادامه این 

گفت وگو را می خوانید: 

آیا مصوبه اخیر شــورا برای احراز هویت کانال های بیش از 5 هزار 
عضو می تواند موثر باشد؟

ما قبلًا مقرراتی راجع به ثبت پایگاه های اینترنتی داشتیم بنابراین از نظر حقوقی، 
مصوبه شورای عالی فضای مجازی چیزی را به مقررات ما اضافه نکرد. دولت در 
ســال 1385 آیین نامه ای را وضع کرد تحت عنوان آیین نامه ساماندهی فعالیت 
پایگاه های اطلاع رسانی که طبق ماده 5 این آیین نامه کلیه پایگاه های اینترنتی ملزم 

به ثبت در وزارت ارشاد هستند و اگر ثبت نشوند باید با آنها برخورد شود.
قانون مطبوعات هم چنین مقرراتی را دارد. طبق تبصره 3 ماده 1 قانون مطبوعات، 
کلیه نشریات الکتریکی ملزم به ثبت هستند. مشکل ما مشکل مقررات نبوده که 
شورای عالی فضای مجازی بیاید و چنین مقرراتی را تعیین کند. طبق مقررات قبلی 
نه تنها پایگاه ها یا کانال هایی که دارای 5000 عضو هستند بلکه همه پایگاه هایی 
که نشریه الکتریکی محسوب می شوند و خبررسانی می کنند ملزم به ثبت هستند. 

اما الان مشکل فضای مجازی مشکل گرفتن یا نگرفتن مجوز نیست.
مشکل فضای مجازی کشور این است که تعدادی از کانال ها و پایگاه های اینترنتی 
صراحتاً قوانین جمهوری اسلامی را زیر پا می گذارند و با آنها برخورد نمی شود. ما 
الآن در تلگــرام کانال هایی داریم مثل کانال منافقیــن که علیه نظام جمهوری 
اسلامی در حال فعالیت است. من انتظار داشتم شورای عالی فضای مجازی به 
جای اینکه خودش را درگیر مسائل درجه چهارم یا پنجم کند راجع به کانال هایی 
تصمیم گیری کند که علیه دین، اخلاق و نظام فعالیت می کنند و اینها شناسایی 

شده اند و اسامی شان اعلام شده اما فیلتر نمی شوند.
برای فیلترینگ کانال هایی که قوانین ایرانی را نقض می کنند از طرف 

کارگروه چه اقدامی صورت گرفته است؟
یکی از وظایف کارگروه تعیین مصادیق و همچنین دســتگاه قضایی این اســت 
کــه فضای مجازی را رصد بکند و در این فضا با کانال ها و پایگاه هایی که فعالیت 
غیرقانونی دارند برخورد کند. ما این وظیفه را انجام می دهیم و هر روز رصد می کنیم 
و بیش از چندین مرتبــه کانال های زیادی را به وزارت ارتباطات به عنوان مجری 
دستور کارگروه تعیین مصادیق محتوای مجرمانه اعلام کرده ایم و گفته ایم این موارد 
را به مدیر تلگرام اعلام کنید تا فیلتر کند. آنها اعلام کردند. ولی مشکل این است 
که مجموعه تلگرام و مدیران تلگرام خودشان را مقید به اجرای قوانین جمهوری 
اســلامی ایران نمی دانند. آنچه که انتظار می رفت شورای عالی فضای مجازی 
وارد آن شود و مسئله درجه یک است، فسادی است که در شبکه های اجتماعی 
وجود دارد.  وگرنه کانال های ایرانی چه 2000 عضو داشته باشند چه 5000 عضو 
این مشکلی ایجاد نکرده، مشکل این است که الآن تلگرام کلا قوانین جمهوری 
اسلامی را رعایت نمی کند. در کارگروه تعیین مصادیق محتوای مجرمانه مصوب 
شد که اگر تلگرام مقررات جمهوری اسلامی را رعایت نکند ظرف یک ماه کلا بسته 
شود. ولی در حال حاضر این مصوبه اجرا نمی شود شاید حدود 4 ماه پیش بود که این 
تصمیم گرفته شد، با حضور اعضای دولت هم این تصمیم گرفته شد ولی اجرا نشد.

قرار بود اگر یک ماهه اجرا نکنند طبق مصوبه کارگروه تلگرام فیلتر 
شود الآن بیش از چهار ماه گذشته چرا فیلتر نشده است؟

ما عدم رعایت مقررات توسط تلگرام را دوباره اعلام کردیم. کارگروه تعیین مصادیق 
تشکیل جلســه داد و دادستان محترم سابق کل کشور گفت که این مصوبه اجرا 
بشود آقایان گفتند نخیر چون ما شبکه اجتماعی داخلی که جایگزین تلگرام باشد 
نداریم با فیلترش موافق نیستیم. گفتیم لازم نیست فیلتر بشود بگویید سرورهایش 
را تا زمانی که صاحب شبکه های اجتماعی بومی و داخلی می شویم داخل بیاورد 
تا مقامات انتظامی و قضایی جمهوری اسلامی بتوانند به راحتی و طبق مقررات بر 
آن نظارت کنند ولی متأسفانه تلگرام زیر بار نرفت و اعضاء کارگروه هم نسبت به این 
موضوع عکس العمل آنچنانی نشان ندادند. الآن موضوع اصلی کشور خود تلگرام 
است. موضوعی که الآن مطرح کردند تا کانال های بالای 5000 عضو باید مجوز 
بگیرند والا غیرقانونی هستند، این مقررات وجود داشته و چیز جدیدی نیست. یعنی 
قانون در این زمینه وجود داشته، قانون مطبوعات وجود دارد، آیین نامه ساماندهی 
پایگاه های اینترنتی وجود داشته اما اجرا نشده است. آنچه که الان مهم است این 
است که وزارت ارتباطات باید زمینه اجرای این قوانین را فراهم کند تا کشور با مشکل 
مواجه نشود. متأسفانه ما در این زمینه مشکل داریم و به آن بی توجهی می شود. ما 
انتظار داریم که شورای عالی فضای مجازی به فکر این معضلات درجه اول باشد 

به جای اینکه به مسائل درجه چهارم و پنجم بپردازد.
یک نکته دیگر را هم بگویم و آن اینکه پیشنویس این مصوبه شورای عالی فضای 
مجازی بدون اطلاع قبلی اعضاء در جلســه مطرح شده است. اگر قبل از طرح 
در شــورا، این دستور برای دادستانی کل کشور و سایر اعضاء ارسال می شد قطعاً 
بررسی می کردیم و می گفتیم در این زمینه کمبود مقررات نداریم و اجازه نمی دادیم 

وقت شورای عالی برای چنین مصوبه ای تلف شود.

آیا امکان بســتن و فیلتر کردن یک کانال خاص در تلگرام در ایران 
وجود دارد؟

در مورد تلگرام باید گفت در حال حاضر با توجه به اینکه مدیر تلگرام خود را مقید به 
اجرای تمامی دستورهای قضایی و قوانین جمهوری اسلامی ایران نمی داند لذا 
همه کانال های غیرقانونی و مجرمانه بطور کامل فیلتر نمی شوند. فرض کنید به 
تلگرام اعلام کنیم که فلان کانال 7000 عضو دارد ولی مجوز ندارد قطعا زیر بار 
نخواهد رفت کما اینکه تا الآن هم نرفته است. درحال حاضر اکثر سایت هایی را که 
ما فیلتر کرده ایم و دارای محتوای مجرمانه هستند، رفته اند و داخل تلگرام کانالی 
ایجاد کرده اند و محتویات مجرمانه منتشر می کنند. محتویات مجرمانه عبارتند 
از محتویات مبتذل و مســتهجن که اخلاق و عفت عمومی جامعه را جریحه دار 
می کند، محتویات علیه مقدسات اسلامی، محتویات علیه نظم و امنیت جامعه و 
انواع مصادیق مجرمانه ای که کارگروه تعیین مصادیق محتوای مجرمانه مصوب 
کرده که اینگونه موارد نباید در فضای مجازی کشــور منتشر شود متاسفانه الآن 
به وفور در داخل تلگرام دیده می شــود. البته تلگــرام اعلام کرده که با محتویات 
مستهجن برخورد می کند ولی تعریف محتویات مستهجن از دید قانون کشور و 
تلگرام بسیار متفاوت است.بعضی اوقات تلگرام محتویات مستهجن را فیلتر می 
کند اما به محض فیلتر شدن کانال صاحب کانال مستهجن اقدام به ایجاد کانال 
دیگری می کند و این هیچ فایده ای ندارد. مثلا ما 100 کانال مستهجن را به تلگرام 
می دهیم که مسدود کند اما از این 100 مورد، 80 کانال مسدود می شود و 20 کانال 
می ماند. و همین 80 کانال هم ظرف کمتر از یک ساعت دوباره ایجاد می شود چرا؟ 
چون کسی که کانال مستهجن ایجاد می کند می داند که بستر آن در خارج از کشور 

است لذا بلافاصله بعد از مسدود شدن ، کانال دیگری را ایجاد می کند.
علاوه براینکه تلگرام صرفا محتویات مستهجن را از دید خودش مسدود می کند، 
به محتویاتی که توهین به مقدســات اســت یا ضد ارزش است و اعتماد مردم را از 
نظام سلب می کند کاری ندارد. طبیعی هم هست که به دنبال نفع خودش باشد. 
از تلگــرام انتظار نمی رود که مقررات مــا را اجرا کند مگر اینکه به طور جدی بداند 
که منافعش در خطر است. و ما نا کنون کاری نکرده ایم که این احساس را داشته 
باشــد. همه قوانین و مقررات ما را شوخی گرفته است. به نظر من راهکار اساسی 
ایجاد شــبکه های اجتماعی بومی است. هیچ کشوری اجازه نمی دهد ارتباطات 
مردمش در بستر بیگانگان برقرار شود. متأسفانه این مشکل را ما بارها به مسئولین 
وزارت ارتباطات و دولت اعلام کردیم ولی مورد توجه قرار نگرفته و تا الآن اقدامی 
نشــده است. ما از شورای عالی فضای مجازی انتظار داریم که این موضوع مهم 

را در دستور قرار دهند. کشور توانایی دارد ولی کسی بدنبال استفاده از آن نیست.
شما گفتید که ما الزام قانونی برای احراز هویت از مدیران کانال ها 
و شــبکه های اجتماعی پیش از این داشــتیم ولی وزارت ارشــاد یا  
ارگان های دیگر چنین بستری را فراهم نکرده آیا می توان گفت که 

تخطی صورت گرفته است؟
بله وزارت ارشــاد تا الآن چنین اقدامی نکرده علتش هم این اســت که در فضای 
مجازی در حال حاضر شاید بیش از یک میلیون وبگاه ایرانی داریم که اگر بخواهند 
طبق قانون مطبوعات و طبق مصوبه هیئت وزیران در مورد ساماندهی پایگاه های 
اطلاع رسانی عمل بکنند باید همه مردم را ملزم به این کار کنند ولی عملا امکانش 
وجود نداشت. حالا شورای عالی فضای مجازی گفته کانال های بیش از 5000 
عضو را به گرفتن مجوز ملزم کنیم. اگر بسترهای ارتباطی مردم بسترهای بومی 
بود کاملًا قابل اجرا بود. ولی باز هم عرض می کنم که مشکل فضای مجازی کشور 
گرفتن یا نگرفتن مجوز نیست. هر پایگاه ایرانی که دارای محتوای خلاف قانون باشد 
چه مجوز داشته باشد و چه نداشته باشد با آن برخورد می شود. شناسایی مسئول 
پایگاه های اینترنتی ایرانی خیلی ســخت نیست. مشکل این است که الآن بستر 
ارتباطات مردم ما در اختیار بیگانگان است. بسیاری در این فضا یعنی در بستری 
که در اختیار بیگانگان است محتوای مجرمانه تولید می کنند. مقامات قضایی ما 
می خواهنــد با جرم برخورد کنند. اگر این محتوای مجرمانه در شــبکه اجتماعی 
خارجی باشد قابلیت فیلتر کردن جزئی ندارد مگر اینکه کل شبکه بسته شود.  اگر هم 
سایت یا سایر پایگاه های اطلاع رسانی باشد که بازهم با فیلترشکن در اختیار کابران 
قرار می گیرند و در واقع کار بیهوده ای است. با این وضعیت فیلترینگ کشور کارآیی 
چندانی ندارد لذا این مصوبه شــورای عالی فضای مجازی تا زمانی که بسترهای 
ارتباطی داخلی فعال نشوند و شبکه های اجتماعی پرقدرت و پرسرعت و باکیفیت 
که ظرفیت و توانایی آن در کشور وجود دارد ایجاد نشود فایده ای ندارد. تاکنون در 

ایجاد شبکه های اجتماعی بومی کوتاهی شده است.
چرا شبکه های اجتماعی داخلی مورد اقبال کاربران قرار نمی گیرد؟
تا زمانی که شبکه های اجتماعی خارجی بدون ضابطه در کشور فعالیت می کنند 
شبکه های اجتماعی داخلی امکان رشد پیدا نمی کنند. مهمترین سرمایه یک شبکه 

اجتماعی کاربر است. تا زمانی که کاربران ایرانی امکان استفاده از این شبکه های 
باکیفیت خارجی را دارند به شبکه های داخلی بدون کیفیت مراجعه نمی کنند. مهم 
این اســت که کاری کنیم که مردم به شبکه های داخلی رجوع کنند. شبکه های 
داخلی اگر کاربر به اندازه کافی داشته باشند ایراداتشان پیدا می شود و درصدد رفع 
آن برمی آیند وکیفتشان هم ارتقاء می یابد. استفاده از شبکه های اجتماعی خارجی 
برای خود مردم هم مضر است. چون امنیت اطلاعاتشان تأمین نمی شود. حریم 
خصوصی شان رعایت نمی شود در حالی که اگر داخلی باشند نظام با همه وجودش 

به دنبال حفظ امنیت کاربران در داخل کشور خواهد بود.
درخبرها آمده بود که شورای عالی فضای مجازی مصوبه برای الزام 
پیام رسانهای خارجی به انتقال سرور های خود به داخل کشور داشته 

است. چرا این مصوبه اجرایی نشد؟
تا جایی که من اطلاع دارم شورای عالی فضای مجازی چنین مصوبه ای نداشته. 
حدود یک سال  قبل پیش نویسی شامل چند بند تهیه شد. یک بند آن این بود که 
به شبکه های اجتماعی خارجی فرصتی داده شود که از قوانین جمهوری اسلامی 
ایران تبعیت کنند و یک از شرایط آن انتقال سرورها به داخل کشور بود. شورا یک 
جلسه به این موضوع اختصاص داد. آنچه که در رسانه ها منتشر شد مصوبه شورا 
نبود پیش نویس مصوبه ای بود که شورا باید درباره آن تصمیم گیری می کرد ولی در 
نشریات اینگونه منعکس شد که چنین تصمیمی گرفته شده ولی تصمیمی گرفته 
نشد. متاسفانه در جلسات بعد دستور جلسه عوض شد و شورا روی مسائل دیگری 
متمرکز گردید و این امر لطمه زیادی به کشور زد و بعدها این پیشنویس عوض شد 

که اگر پیش نویس جدید تصویب شود باز هم مشکلی را حل نخواهد کرد.
بنظر شما الان مشــکل کار کجاســت که قوانین کشور در فضای 

مجازی اجرا نمی شوند ؟
در حال حاضر فضای مجازی کشور توسط بیگانگان اشغال شده همچنانکه در 
زمان جنگ تحمیلی دشمن در قسمتی از خاک کشور مستقر شده بود و قوانین 
جمهوری اسلامی در مناطق اشــغالی اجرا نمی شد اکنون نیز قوانین کشور در 
فضای مجازی اشغال شــده اجرا نمی شوند. وزارت ارتباطات بزرگترین نقش را 
می تواند در این رفع اشــغال داشته باشــد. بیش از دو سه سال است که به وزارت 
ارتباطات می گوییم این وضعیت کشور را تغییر دهد. کشور در حال حاضر سه اپراتور 
داخلی تلفن همراه ایجاد شده و درمخابرات استقلال نسبی وجود دارد.  در حالی 
که مسئله ارتباطات مردم در شبکه های اجتماعی بسیار بااهمیت تر از ارتباطات 
تلفن است فکری برای استقلال فضای مجازی کشور نشده است. نصف پهنای 
باند فضای مجازی کشور را شبکه های اجتماعی خارجی اشغال کرده اند. یعنی 
ما ارز می دهیم که پهنای باند بخریم بعد به مردم می گوییم از پهنای باند خارجی 
اســتفاده کنند. حتی اگر از دید اقتصادی هم نگاه کنیم اینکه ما به شبکه های 
اجتماعــی خارجی اجازه داده ایم که ارتباطات بین مردم ما را برقرار کنند یک کار 
غیراقتصادی است. از نظر امنیتی هم که چون این شبکه ها در اختیار نظام نیست 
معاندین یک موج کاذب علیه همه حاکمیت و باورهای مردم به راه  می اندازند چون 
به هر حال بستر ارتباطات ما در شبکه های اجتماعی خارجی است. مهمترین اثر 
سوء شبکه های اجتماعی خارجی در داخل کشور دسترسی بیگانگان به اطلاعات 
شــهروندان ماست. اطلاعات یک کشور در اختیار تک تک شهروندانش است. 
حالا ما با دســت خودمان با برقراری ارتباطات مردم در شــبکه های خارجی این 
اطلاعــات را در اختیار بیگانگان قرار می دهیــم. و آنها با Data Mining همه 
اطلاعات به راحتی جمع و تجزیه و تحلیل می کنند و این اطلاعات ارزشمند به 

دشمنان فروخته می شود.
استفاده بسیاری از مســئولین از این شبکه های اجتماعی مردم را 
به استفاده از آنها تحریک نمی کند؟ چرا مسئولین ما در شبکه های 
اجتماعی فعالیت می کنند که توســط کارگروه فیلتر شده است؟ آیا 

گارگروه تعیین مصادیق محتوای مجرمانه به آنها تذکر داده است؟
این قضیه دارای دو جنبه است. اینکه مسئولی می داند ما شبکه اجتماعی داخلی 
داریم و می رود و پیامش را از طریق شبکه فیلترشده ای مثل توییتر منتشر می کند 
این در درجه اول دهن کجی به قانون و عدم اعتماد به داخل کشور است. اما برخی از 
نهادها می گویند چون مردم مثلا از اینستاگرام استفاده می کنند ما در آنجا به برخی 
از شبهات معاندین پاسخ می دهیم که خب این منطقی است. مردم هم اعتراض 
می کنند چرا فلان مسئول با وجود شبکه های اجتماعی داخلی مثل بیسفون، سلام 

و... از شبکه های خارجی مثل توییتر که فیلتر است استفاده می کنند.
زیبنده نظام جمهوری اسلامی نیســت که مسئولینش از شبکه های اجتماعی 
خارجی استفاده کنند. کمااینکه اگر همان مسئولی که در تصویب قانون قیلترینگ 
نقش داشته خودش از شبکه های اجتماعی داخلی استفاده کند باعث تشویق مردم 

و ترغیب آنها به استفاده از شبکه های اجتماعی داخلی خواهد شد. 

رئیس مجلس خبرگان رهبری:موفقیت های امروز ایران اسلامی معجزه ای الهی است
آیت الله جنتی در جمع بسیجیان فعال جزیره کیش با اشاره به اینکه هدف انقلاب زنده نگه داشتن اسلام است، گفت: حل مشکلات مردم، توجه به قشر محروم و کم درآمد، اجرای عدالت و براندازی 
ظلم و ستم از جمله اهدافی بود که بر مبنای آن انقلاب اسلامی ایران به رهبری امام خمینی )ره( و لبیک مردم همیشه در صحنه و انقلابی انجام شد. وی افزود: ما در راه این انقلاب خسارت 
های جانی و مالی بســیاری داده ایم اما به لطف خداوند علی رغم تمام مشــکلات، تحریم ها و دشــمنی ها ما امروز توانســته ایم در ایران اســلامی موفقیت هایی هم داشته باشیم. وی تصریح 
کرد: تمام موفقیت های امروز کشــورمان در عرصه های مختلف علمی و انســانی معجزه الهی است زیرا شما کمتر ملتی را پیدا می کنید که در بحبوحه جنگ و فشار شرق و غرب بتواند چنین 
دستاوردی داشته باشد. جنتی تاکید کرد: امروز انقلاب اسلامی توانسته به مناطق محروم خدمات رسانی کند اما به نظر من آنچه باعث تاسف است حضور فرصت طبان در هنگامه موفقیت 
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فرصت طلب ها نیز وارد عرصه شدند.
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